
Oświadczenie złożone 

przez senatora Arkadiusza Grabowskiego 

na 41. posiedzeniu Senatu 

w dniu 17 maja 2017 r. 

Oświadczenie skierowane do ministra zdrowia Konstantego Radziwiłła 

Szanowny Panie Ministrze! 

W czasie moich dyżurów w biurze senatorskim zgłaszają się do mnie mieszkańcy z zapytaniem w sprawie 

obowiązującej zasady oferowania przez farmaceutów zamienników leków. Stąd moje zapytania do Pana 

Ministra. 

Czy tańsze odpowiedniki leków oryginalnych, tzw. generyki, mają takie samo działanie i chodzi tylko  

o różnicę w cenie? 

Czy tańszy odpowiednik poza tym, że zawiera tę samą substancję leczniczą w identycznej co oryginalny lek 

dawce, która wchłania się w tym samym stopniu i czasie, posiada takie same co lek oryginalny gwarancje 

skuteczności, jakości i bezpieczeństwa? Czy identyczna substancja czynna w obydwu preparatach gwarantuje 

taki sam wpływ na pacjenta używającego oryginału i generyka? Czy produkcja generyków odbywa się na 

podstawie takich samych standardów wytwarzania? Kto kontroluje jakość, bezpieczeństwo i skuteczność leków 

generycznych? 

Ponadto chciałbym uzyskać informację, czy lekarz przepisujący leki ma możliwość takiego wypisania 

recepty, aby farmaceuta miał możliwość wydania wyłącznie leku oryginalnego. Czy nie byłoby zasadne, aby 

pozostawić decyzję co do ewentualnego zastosowania generyka do wyłącznych kompetencji lekarza 

wypisującego receptę? 

Doskonale zdaję sobie sprawę z tego, iż niższa cena tych leków powoduje, że są one bardziej dostępne dla 

przeciętnego pacjenta. Nie jestem przeciwnikiem leków generycznych, gdyż doskonale rozumiem, że dla wielu 

osób, zwłaszcza przewlekle chorych i stale przyjmujących kilka preparatów, w tym osób starszych o niskim 

poziomie dochodów, korzystanie z zamienników jest jedyną szansą na prowadzenie leczenia.  

Moje powyższe zapytania podyktowane są przede wszystkim troską o zgłaszających się do mojego biura 

zaniepokojonych, przeważnie w sędziwym wieku, obywateli. 

Z poważaniem 

Arkadiusz Grabowski 

 

 


